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خواستند حذف بشود و ما هم حذف کردیم. در بازی ها هم چیز زیادی 
حذف نشد به جز یک جمله از زن کارخانه دار که درباره رژیم غذایی اش 
حرف می زند و می گوید رژیم بی رژیم و این دو کلمه را خواستند حذف 
کنیم که حذف شد. جمله دیگری هم که به دلیل برداشت اشتباه حذف 
شد این بود که »این جهان را برده ها ساخته اند حتی خدا را هم برده ها 
ساخته اند« و خواستند که کلمه خدا را به کار نبریم که حذف کردیم اگر 
چه منظور ما خدای ساخته دست بشر و بت  بود ولی بدون هیچ بحثی 

این جمله را حذف کردیم.
در طول هشت ماه گذشته شرایط تولید تئاتر چه تفاوت هایی 

پیدا کرده است و کار کردن در این شرایط چگونه است؟
ما که در دوران کرونا خانه نشین بودیم و کسانی هم که کار کردند ضرر 
کردند اما در دوران اعتراضات و اعتصابات پروسه ای را کار کردیم و مرتب 
تعطیل می شد و در نهایت اتفاق خاصی نیفتاد. من معتقدم که به عنوان 
هنرمند وظیفه داریم چیزی را که مردم درباره دردها و مســائل جامعه 
نمی توانند بگویند در قالب یک اثر هنری بگوییم. من بر این باور بودم که 
اشاره کردن به وقایع اخیر در اثر نمایشی کار مطلوبی نیست چون تنها 
محدود به یک اثر می شود و بار دیگر اجازه اجرا داده نمی شود. اما می توان 
به عنوان هنرمند طوری اثر هنری را ارایه کرد که هم حرف دل مردم باشد 

و هم چراغ تئاتر را روشن نگه داشت.
خیلی ها گفتند در این شرایط کار نمی کنیم اما به نظر من با درایت کار 

کردن و هنرمندانه حرف دل مردم را زدن اتفاق بهتری است.
معتقدم که باید در هر شرایطی در صحنه باشیم و درد دل مردم را به 
شکل صحیح و نقادانه بگوییم نه آن چنان که کار را بخوابانند و چراغ تئاتر 
خاموش شود. من موافق خانه نشین شدم هنرمند نیستم و فکر می کنم 
با درایت کار کردن هم با سیاس بودن متفاوت است و بهتر است هنرمند 
در هر شرایطی از اثر هنری خود برای مطرح کردن مسائل مهم جامعه 
استفاده کند. هنرمند تئاتر اگر خانه نشین شود در نهایت تئاتر می میرد.

بازخوردها تاکنون چطور بوده است؟
در مجموع با وجود آن که در ایام عید نوروز اجرا داشتیم اما استقبال 

مخاطبان خوب بود و من هم راضی  هستم. ما این نمایش را در شرایط 
سختی کار کردیم و فقط هفت روز برای تمرین زمان داشتیم و با این حال 

استقبال مخاطبان به دلیل نگاه طنازانه و کمدی آن خوب بود.
بچه های تئاتر ما واقعا مظلوم و محروم هستند. ای کاش دولت یک 
نگاه ویژه ای به تئاتر می کرد. وقتی هنرمند تئاتر دغدغه پول و سرمایه را 
نداشته باشد، با فکر و خیال باز و با آرامش کارش را بهتر انجام می دهد 
ولی وقتی که اجرای تئاتر از سر نیاز و گذراندن امور زندگی باشد، ناچار 

می شوید اثری را کار کنید که دوست ندارید.

مسعود والا:
تئاتری ها خودشان هم از یکدیگر حمایت نمی کنند

مسعود والا که تهیه کنندگی این نمایش را بر عهده دارد، یک کارخانه 
دار در صنعت بافندگی اســت که پیش از این تجربه تهیه کنندگی در 
سینما و تلویزیون را داشته و اکنون به عنوان تهیه کننده وارد تئاتر شده 

و در سومین تجربه خود در نمایش »چند مرد چند زن« حضور دارد.
حضور شما به عنوان تهیه کننده در این اثر چگونه اتفاق افتاد؟

من قصد کار کردن تئاتر با یک متن ایرانی را داشتم و کارگردان هم 
که سابقه دوستی با هم داریم، چند متن را پیشنهاد کردند که در نهایت 

متن »چند مرد چند زن« را با هم انتخاب کردیم و کار را شروع کردیم.
این متن شامل سه زوج در سه طبقه اقتصادی در یک جامعه است که 
سه لایه از زندگی را به ما نشان می دهد. جالب است بدانید که من کارخانه 
بافندگی دارم که شغل اصلی من است و بنابراین برخی نکات مدیریتی 

کارخانه و تجربیاتی را که در این زمینه داشتم به نمایش اضافه کردیم.
تهیه کنندگی تئاتر شغل جدیدی در تئاتر ایران محسوب 
می شود شما چگونه به عنوان تهیه کننده وارد این عرصه شدید؟ 
من پیش از حضور به عنوان تهیه کننده تئاتر در زمینه تهیه کنندگی 
در سینما و تلویزیون فعالیت داشتم ولی به دلیل هزینه های زیادی که 
داشت دیگر نتوانستم بیش از این کار کنم و خوشبختانه وارد عرصه تئاتر 

شدم و از این بابت خوشحالم.

این ســومین کار تهیه کنندگی من در زمینه تئاتر است و برخلاف 
چیزی که شنیده بودم که تئاتر فقیر است و از آن حمایت نمی شود، فکر 

می کنم این خود تئاتری ها هستند که از همدیگر حمایت نمی کنند. 
 اجرای یک نمایش در شرایط کنونی چقدر توجیه اقتصادی 

دارد؟
من معتقدم که در تئاتر شغلی با عنوان تهیه کننده نبوده و در حقیقت 
عنوان تهیه کننده در اختیار یک سرمایه گذار بوده است که پول و سرمایه 
خود را  می گذارد و بعد از پایان نمایش هم سودش را دریافت می کند و 

دیگر به هیچ چیز در این اجرا کاری ندارد.
من ابتدا نگاه بیزینسی به تئاتر داشتم ولی حالا تئاتر را بسیار دوست 
دارم و فقط دلی کار می کنم چون اگر به هر حال تئاتر هم ســود دارد و 
می توان از آن پول درآورد اما سود آن چندان زیاد نیست و شاید اگر پول 
و سرمایه ام را دلار می خریدم سود بیشتری داشت اما با این حال علاقه 
است که من را در این عرصه نگه داشته و برای ماه های خرداد و تیر سال 

جاری هم برنامه اجرای تئاتر دارم.
من متفاوت با جامعه تئاتری کار می کنــم و فکر می کنم تئاتری ها 
بیزینس بلد نیستند و اگر هر تئاتری یکی دو سال را در بازار آزاد کار کند، 

متوجه نکات مهمی برای پول درآوردن از تئاتر می شود.
ضرورت و اهمیت حضور تهیه کننده در تئاتر چیست؟

اگر پول نباشــد، تئاتر نمی تواند زنده بماند. کارگردان اگر خالق اثر 
است، تهیه کننده هم صاحب اثر نمایشی است. خیلی از سرمایه گذاران 
وارد عرصه تئاتر شدند اما چون بیزینس بلد نبودند، بازیگر و سالن دار و ... 
مبالغ گزافی را با آنها قرارداد بستند و در نهایت منجر به فرار سرمایه گذار 

از تئاتر شد.
من معتقدم که تئاتر مثل هر شــغل دیگری ســود دارد و اگر سود 
نداشت تا امروز دوام نمی آورد اما شیوه نگاه کردن به آن بسیار مهم است. 

در مجموع از حضور در تئاتر به عنوان تهیه کننده بسیار راضی  هستم.
میزان استقبال مخاطبان و فروش نمایش با توجه به شرایط 

کنونی تا امروز چگونه بود؟
 برخلاف آن چیزی که از تئاتری ها شنیده بودم و من را ترسانده بودند 
اما استقبال بســیار خوب بود به طوری که اجرای ما در نوفل لوشاتو تا 

هشتم اردیبهشت ماه تمدید شده است.
 من به عنوان تهیه کننده در کنار کارگردان که دوســت من است با 
همراهی و مشورت موفق شدیم با تلفیقی از هنر و سرمایه یک اثر خوب 

روی صحنه ببریم و این عامل موفقیت ما بود.
جایگاه تهیه کننده تئاتر چقدر در ایران شناخته شده و تبیین 

شده و به طور کلی چه وظایفی برای او تعریف شده است؟
در بسیاری از نمایش ها عنوان تهیه کننده و کارگردان در اختیار یک 
نفر است چون این نمایش ها ســرمایه گذار دارند یعنی کسی که پول و 
سرمایه را می آورد و در آخر سودش را از این سرمایه دریافت می کند در 
حالی که تهیه کننده باید از صفر تا صد در کنار کارگردان و تیم اجرا باشد.

من به عنوان تهیه کننده این نمایش باید کاری کنم که کارگردان  تمام 
حواسش فقط به کار خودش باشد. کارهایی از قبیل تبلیغات، گروه تولید، 
فضای مجازی، پوسترها، چیدمان تماشاگرها، تهیه لوازم آکسسوار و ... 
همه با من اســت و هر روز در کنار کارگردان و تیم اجرایی حضور دارم.  
آقای مظفری کارگردان این نمایش با خیال راحت کار خودش را می کند 

و کاری به مسائل دیگر ندارد و من هم خیالم از بابت او راحت است.
به نظر شما مدیر تولید چه جایگاهی در تئاتر ایران دارد؟

من فکر می کنم که تئاتر با تلویزیون و سینما متفاوت است و در تئاتر 
نیازی به حضور مدیر تولید نیســت و بنابراین همه کارهای مربوط به 
مدیرتولید را هم خود تهیه کننده باید انجام دهد و حواسش به همه چیز 
باشد. امیدوارم زمانی برسد که جایگاه درست حضور تهیه کننده تئاتر که 

آرامش را به گروه نمایش می آورد، بهتر درک و دیده شود.
اجرای قبلی شما در سالن شهرزاد بود. نظرتان درباره تئاتر 

خصوصی و سالن هایی مثل شهرزاد چیست؟
برعکس همه که می گویند سالن شــهرزاد پول زیادی می گیرد من 
احساس می کنم کسی که در مسند شهرزاد نشسته کارش را بلد است. 
اگر برای این سالن پول زیادی می دهید، حتما تماشاگر دارد. کسی که 
برای این سالن سرمایه گذاری کرده اســت باید درآمدزایی هم داشته 
باشــد و این ما هســتیم که باید تصمیم بگیریم برای این سالن هزینه 

کنیم یا خیر.
من قبلا در این سالن اجرا داشته ام و باز هم به این سالن باز می گردم 

چون مخاطبان خودش را همیشه دارد.
نکته آخر:

برخی می گویند حضور ســرمایه گذار در تئاتر مهم نیســت اما اگر 
ســرمایه گذار یا تهیه کننده نباشــد چراغ تئاتر برای همیشه خاموش 
اســت. حتی برای تئاتر دولتی هم نیاز به ســرمایه گذار هست. این که 
پول و ســرمایه برمی گردد یا نه نیاز به حضور یک کارگردان خوب دارد 
که با هنرش بتواند تماشاگر را به ســالن تئاتر بکشاند من هم به عنوان 

تهیه کننده باید هنر تبلیغات خوب را به عنوان مکمل داشته باشم.

گفت و گوی صبا با عوامل نمایش »چند مرد چند زن«

نقـدی بـر جامعـه سـرمایه داری


